
Oldřich Semerák

Oldřich Semerák je vědec  - působí na Ústavu teoretické fyziky. Vzpomíná na své dětství

prožité na přelomu 60. a 70. let 20.století v Karlových Varech.

„Ačkoli jsem z hudební rodiny tak jsem neměl rád zpěv to byla taková temná část dětství

tohleto, že byl člověk někde jako předváděn nebo ponoukán k tomu aby se nějak předvedl.“

Z jedné školní akce, kdy zpívali Kaťušu a Oldřich Semerák recitoval báseň Lenin, má…

„Otřesný erotický zážitek protože tehdy jedná z takových velmi mohutných paní, soudružek

tam mě políbila na tvář a to ve mě nějak zůstalo. Naštěstí mě to nějak nepoznamenalo.“

Když se v polovině 70.tých let přestěhoval do Prahy, studoval na gymnáziu Budějovická.

Jeho rodiče učili na pražské konzervatoři a on zažil družbu se studenty z Finska - jedno z

mála setkání se západním světem:

„A my jsme s nima byli v Malostranské hospodě a velmi otevřeně jsme tam s nima velmi

halasně si myslim, probrali jak to tady vypadá voni nám nějaký věci nevěřili ale tam jsme

měli svobodný pocit a nijaký průšvih z toho nebyl.“

Za dob studií na Matematicko-fyzikální fakultě poslouchal Oldřich Semerák zakázanou

stanici Radio Luxembourg.

„Tam bylo možno poslat dopis s tim že člověk si chce dopisovat s někym chtěl jsem si

dopisovat samozdřejmě s dívkama a samozdřejmě ze západní Evropy.“

I když mu denně přicházelo až 40 dopisů z různých míst, nakonec si psal s dívkou z Hradce

Králové - i když jen chvíli. S budoucí manželkou se tak vlastně seznámili nadvakrát.

„V tom našem seznámemení hrál jěště další roli marxismus a komunismus. Moje žena

chodila na medicínu a tam chodila s jakou si spolužačkou, a jednou když se učili na

marxismus protože museli, tak viděla že ta spolužačka má nějaký zápisník a v tom má

poznámky k té zkoušce. A ona říkala: tybláho tohle písmo znám hele neni to Oldy Semeráka?

A ona říkala: Jó ty ho znáš?“

Přelomové události konce 80.let prožíval Oldřich Semerák aktivně na demonstracích,

kterých se jako student účastnil. Palachův týden v lednu 1989 považuje za milník. Lidé

tehdy vydrželi demonstrovat celý týden, přestože je zasahující esenbáci surově bili.



„Mě to zas tak nevadilo a viděl jsem tam že tam stejným způsobem je zacházeno se staršíma

dámama. Tehdy se to ve mě jako zlomilo že jsem si řilkal ne prostě cokoli se bude dít proti

režimu tak tam musim bejt.“

Na demonstrace chodil i se svou manželkou - pořádný strach o ní měl i při té zlomové, 17.

listopadu 1989.

„Žena tehdy byla těhotná a poté co jsem teda shlédnul na té Národní jsem měl šílenej strach

že se dostala až na tu Národní, ale ona naštěstí z toho průvodu nějak odešla dřív.“

Při dalším zlomovém okamžiku Sametové revoluce byl Oldřich Semerák v davu sám.

„Jestli že na něco si vzpomínám opravdu hodně zářivě, to bylo když byl Václav Havel byl

zvolen prezidentem. Na to nezapomenu nikdy jako i na ten prožitek protože to jsem nebyl s

žádnou partou ale tam bylo strašně moc lidí žejo na Pražskym hradě, byla zima tak jsem

koukal do nebe a říkal jsem si to snad není pravda…. to byl sen.“

Teď Oldřich Semerák přednáší na Matematicko fyzikální fakultě. Své studenty ale neučí

jen relativistickou astrofyziku. Říká jim taky:

„Musíme jíst, pít, spát, milovat ale nepodlehnout tomu aby se myšlenky dál mohli svobodně
pohybovat našemi hlavami. Tohleto pohybování svobodných myšlenek v hlavě tak to je

důležité v jakékoli tvorbě.“


